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Szczepionkowy chaos
Brak dostatecznej liczby szczepionek, sporo grupa niezaszczepionych jeszcze medyków z grupy „0” i odległe - lub ich brak - terminy 
szczepień osób starszych. To tylko niektóre z problemów, z jakimi muszą się zmierzyć ludzie odpowiedzialni za organizację akcji szczepień 
przeciwko COVID-19.

Ustawa mówi jasno kto może zorga-
nizować punkty szczepień. Szpitale, 
zakłady podstawowej opieki zdrowot-
nej oraz osoby prowadzące indywi-
dualną praktykę lekarską. Natomiast 
samorządy mogą tylko pomagać. Na 
dzień dzisiejszy w Wałczu działają 
dwa punkty szczepień. W 107 Szpi-
talu Wojskowym i przychodni Puls. 
Kolejne mają powstać w COS OPO 

na Bukowinie - termin nie jest jeszcze 
znany, a także być może w Przychod-
ni Rejonowej na Kościuszkowców. 
W organizacji tego ostatniego ma po-
móc Starostwo.
Działające punkty borykają się 
z wieloma problemami, a największy 
chaos powoduje brak szczepionek. 
W szpitalu - mimo że nie zaszczepio-
no jeszcze około 170 osób z grupy 

„0” - 25 stycznia rozpoczęto szcze-
pienie seniorów z grupy 80+.
- Zgodnie z wytycznymi Ministerstwa 
Zdrowia ustaliliśmy grafik szczepień 
do 31 marca - poinformowała koor-
dynatorka szczepień w 107 SzW Olga 
Krogulewska. - W każdym tygodniu 
szczepimy 30 seniorów 80+, co daje 6 
osób na jeden dzień. Do końca marca 
planujemy zaszczepić 300 osób z tej 
grupy. Z powyższych względów na 
listach rezerwowych mamy wciąż 
niezapisanych na określony termin 
około 300 seniorów 80+ oraz blisko 
1000 osób 70+, którym nie ustalono 
jeszcze żadnych terminów. Dodat-
kowo nie wszystkie osoby z grupy 
„0” zostały zaszczepione. Głównym 
problemem jest ograniczona liczba 
szczepionek oraz oczekiwania ze 
strony społeczeństwa, głównie z gru-
py „0”, związane z potrzebą szybkie-
go zaszczepienia się.
Powiatowi samorządowcy chcą, aby 
w Rejonowej Przychodni rozpoczął 
działalność kolejny punkt szczepień 
i dlatego po spotkaniu z lekarzami 
Starostwo obiecało pomoc w jego or-
ganizacji. Początkowo kierownictwo 
przychodni nie chciało nawet słyszeć 
o organizacji punktu i nawet media-

cje wicewojewody Marka Subocza 
nie przyniosły rezultatów. Dopiero po 
spotkaniu starosty Bogdana Wankie-
wicza z lekarzami impas został prze-
łamany.
- Po rozmowach z lekarzami uwa-
żam, że jakieś porozumienie w spra-
wie organizacji punktu szczepień 
w Przychodni Rejonowej się wykluje 
- uważa sekretarz powiatu Zbigniew 
Wolny. - Doskonale zdajemy sobie 
sprawę, że lekarze mają wiele obo-
wiązków, lecz wstępnie zgodzili się 
wygospodarować dodatkowy czas na 
szczepienia. Jako samorząd możemy 
pomóc w organizacji punktu zapew-
niając pomieszczenie oraz zatrudnia-
jąc osoby do administrowania, a także 
do sprzątania i dezynfekcji. Można 
zadać pytanie: po co w czasie, gdy 
brakuje szczepionek organizować ko-
lejny punkt szczepień? Jednak mamy 
nadzieję, że sytuacja z dostawami się 
poprawi i dzięki naszej zapobiegli-
wości będziemy szczepić więcej osób 
w tym samym czasie.
Niestety pomimo wielokrotnych prób 
nawiązania kontaktu nie udało się 
nam porozmawiać z dyrektorką przy-
chodni Puls.

piotr    

*****
Największy chaos powoduje brak 
odpowiedniej liczby szczepionek. 
Szczepienie 6 osób dziennie, przy po-
nad 1300 oczekujących tylko z grupy 
70+ zakrawa na kpinę. Oczywiście 
nie jest to wina lekarzy. Do tego do-
chodzi niezaszczepiona spora liczba 
osób z grupy „0”. Wiele osób z tej 
grupy skarży się, że zgłosili akces na 
szczepienia odpowiednio wcześniej 
i do tej pory nie otrzymali pierwszej 
dawki, gdy inni - zgłaszający się póź-
niej - są już po pierwszym zastrzyku. 
Niestety nie udało się nam uzyskać 
żadnych danych z przychodni Puls, 
a niekorzystnych plotek nie będziemy 
powtarzać.
Dowiedzieliśmy się również z wiary-
godnych źródeł, że organizacja punk-
tu szczepień w Przychodni Rejonowej 
przy ulicy Kościuszkowców będzie 
wymagała sporo nakładów.  Pomiesz-
czenie jakie wytypowano znajduje się 
w piwnicy budynku i aby je przysto-
sować na potrzeby punktu, potrzebuje 
wręcz generalnego remontu. Dlatego 
powiatowi samorządowcy rozważają 
organizację punktu szczepień w in-
nych obiekcie, lecz to wymaga poro-
zumienia z władzami miasta.
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Sejmik wspiera kobiety
Sejmik Województwa Zachodniopomorskiego przyjął stanowisko wspierające kobiety na Pomorzu Zachodnim. To reakcja na publikację 
wyroku Trybunału Konstytucyjnego, który uniemożliwia przerwanie ciąży w sytuacji, gdy wykryte są nieodwracalne wady płodu.
Na wniosek radnych Klubu Koalicji 
Obywatelskiej wniesiono pod obrady 
uchwałę, która - obok aktu solidar-
ności z kobietami manifestującymi 
w obronie swoich praw - przewidu-
je uruchomienie 100 tysięcy złotych 
na wsparcie organizacji pozarządo-
wych, które organizują pomoc praw-
ną i psychologiczną dla kobiet.
- Sejmik Województwa Zachodnio-
pomorskiego w odniesieniu do wy-

roku Trybunału Konstytucyjnego, 
zabierającego kobietom prawo do 
decydowania o własnym losie w dra-
matycznych życiowych sytuacjach, 
solidaryzuje się z kobietami na Po-
morzu Zachodnim, które manifestują 
w obronie prawa wyboru i decydo-
wania o własnym życiu - czytamy 
w uzasadnieniu do uchwały.
 - Wiele kobiet może dotknąć dramat 
spotęgowany odmową pomocy me-

dycznej, do której w ich przekonaniu 
mają prawo. W tej strasznej sytuacji 
muszą mieć dostęp do pomocy praw-
nej, psychologicznej i każdej innej 
niezbędnej do przetrwania tak eks-
tremalnych przeżyć - uważa radny 
województwa Wojciech Dorżynkie-
wicz.
 - Już dzisiaj widzimy, że wie-
le kobiet spotyka się z represjami 
i problemami natury prawnej tylko 

z powodu uczestniczenia w manife-
stacjach, które przetoczyły się przez 
całą Polskę po ogłoszeniu wyroku. 
Wyroku, który zburzył delikatny 
konsensus społeczny w tak osobi-
stych i traumatycznych decyzjach 
dotykających kobiety i ich bliskich - 
mówi marszałek województwa za-
chodniopomorskiego Olgierd Geble-
wicz. - Teraz, po publikacji wyroku, 
skala problemów, z którymi będą 

się musiały mierzyć kobiety, będzie 
o wiele większa. Dlatego chcemy 
skierować konkretne środki na pra-
cę organizacji pozarządowych, które 
niosą pomoc w takich przypadkach. 
Pieniądze zostaną rozdysponowane 
w drodze konkursu.
Za przyjęciem stanowiska głosowa-
ło 17 radnych, 8 radnych nie oddało 
głosu, a 5 było nieobecnych.

Oprac. z

Felieton

maTEMATyka
Matematyka, to wspaniała na-
uka. Dostarcza narzędzi do 
otrzymywania ścisłych wnio-
sków z przyjętych założeń, za-

tem dotycząca prawidłowości 
rozumowania. Postępując zgod-
nie z tą nauką postanowiłem 
zagłębić się w liczby biorąc na 
wzór dotowanie mediów publicz-
nych, bo to taki bliski temat. Na 
media publiczne, czyli Polskie 
Radio i TVP przekazano już 
w roku 2021 - 1,95mld złotych. 
Co daje ponad 53zł z kieszeni 
każdego obywatela Polski. Gdy 
przeliczymy sobie to na lokalny 
rynek, wówczas biorąc pod uwa-
gę mieszkańców powiatu wałec-
kiego (53 738 mieszkańców), to 
tylko z lokalnego rynku popłynie 
na media publiczne 2 848 114zł. 
Ciekawe, co można by zrobić za 
taką kwotę na rzecz krzewienia 
kultury i wszystkich misji zapi-

sanych w ustawie? W sumie za 
taką kasę, to w każdym powie-
cie mógłby wystąpić na wiosnę 
Zenek ze swoim repertuarem 
(przy okazji popularyzując lo-
kalne zespoły disco, grające na 
rozgrzewkę) i wystarczy także 
na noc sylwestrową z całkiem 
dobrymi zespołami i światełkami. 
Zostałoby być może jeszcze na 
mini produkcje filmową o wal-
kach bohaterskich, które nagra-
ne mogłyby być lada dzień, bo 
dla Wałcza i okolic luty, to pora 
ku temu doskonała. Patrząc na 
liczbę powiatów, to codziennie 
mielibyśmy serial historycz-
ny. Inicjatywy takie szczytne 
są pokazywane w mediach lo-
kalnych często bezpłatnie lub 

promowane dodatkowo za nie-
wielkie kwoty. Media publiczne 
zdobywają najwięcej informacji 
z lokalnych mediów, bo telefon 
z TVP dzwonił do redakcji nie 
raz, nie dwa. Nikomu do głowy 
nie przyszło, aby od kolegów 
dziennikarzy brać pieniądze za 
pomoc dziennikarską skoro oni 
dostają już coś od podatników?  
Chodzi chyba o ten odwieczny 
problem, że to co publiczne, nie 
musi być tanie, bo „Tanie mięso 
to tylko psy jedzą” . Biedni, tro-
skliwi politycy obmyślają teraz 
jak zdobyć pieniądze z rynku, 
aby załatać dziury w budżetowej 
skarpecie, która się po prostu 
podarła. Powstać ma podatek od 
reklam, który obciążyć ma także 

firmy internetowe, co da 700mln 
złotych dodatkowego wpływu 
do budżetu. Wprowadzono już 
podatek cukrowy, dzięki które-
mu Cola stałą się produktem 
premium. Do tego przed nami 
wiele zmian, co jeszcze bar-
dziej złupią skórę podatnikom. 
A może po prostu wystarczy 
nie wydawać miliardów na Zen-
ka, Kurskiego i ekipę z Woroni-
cza (dziennikarzy tam przecież 
brak, bo normalni odeszli). Za-
miast zabierać ludziom więcej 
w podatkach (przymus, bo to 
nie WOŚP), to wystarczy mniej 
wydawać na prywatne igrzy-
ska. Przecież matematyka, to 
taka wspaniała nauka.

P
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OŚWIATA
Od marca 2020 r. uczniowie i nauczyciele 
musieli mierzyć się z trudami nauczania 
zdalnego i wypracować najlepsze meto-
dy współpracy. Po półtoramiesięcznym 
powrocie do nauczania stacjonarne-
go we wrześniu, ponownie rozpoczęło 
się nauczanie zdalne. Od 30 listopada 
2020 r. uczniowie powrócili do kształce-
nia praktycznego w reżimie sanitarnym 
i kształcenia zawodowego praktycznego 
u pracodawców.
Na potrzeby kształcenia zdalnego Powiat 
Wałecki kupił do wałeckich szkół ponad-
podstawowych 30 laptopów wraz z opro-
gramowaniem o wartości 67 969,80 zł 
w ramach projektu grantowego „Zdalna 
Szkoła - wsparcie Ogólnopolskiej Sieci 
Edukacyjnej w systemie kształcenia zdal-
nego”. W ramach projektu pn. „Pomorze 
Zachodnie - Bezpieczna Edukacja” Po-
wiat Wałecki kupił środki ochrony osobi-
stej oraz sprzęt do zwalczania rozprze-
strzeniania się wirusa SARS-CoV-2 na 
kwotę 209 345,55 zł.
Od wielu lat Powiat Wałecki koncentruje 
swoje działania wokół podnoszenia po-
ziomu kształcenia zawodowego i prak-
tycznego. Poprzez kupno nowoczesnego 
sprzętu, realizację programów pomoco-
wych i rozwój współpracy z przedsiębior-
cami młodzież ma szanse lepiej odnaleźć 
się na rynku pracy i spełnić oczekiwania 
przyszłych pracodawców. Obecnie Po-
wiat Wałecki realizuje inwestycję budowy 
nowoczesnych warsztatów przy Powiato-
wym Centrum Kształcenia Zawodowego 
i Ustawicznego w Wałczu z działami ob-
róbki ręcznej, konwencjonalnej i nume-
rycznej oraz działem diagnostyki pojaz-
dów. Całkowita wartość projektu wynosi 
9 328 407,46 zł, z czego dofinansowanie 
z Europejskiego Funduszu Rozwoju Re-
gionalnego stanowi 6 099 850,36 zł. 

INWESTYCJE DROGOWE
W 2020 r. udało się wykonać pięć inwe-
stycji drogowych, co pozwoliło na mo-
dernizację 6,8 km dróg za ponad 9 mln 

złotych, przy wkładzie własnym Powiatu 
1 090 069,55 złotych. Przebudowie pod-
dano odcinki dróg:
- Alei Tysiąclecia w Wałczu (463 m)
- Próchnowo - Bronikowo (4098 m)
- przez miejscowość Wołowe Lasy (1 025 m)
- Golce - Zdbice (540 m)
- Rzeczyca - Jeziorki (640 m).
Inwestycje miały na celu poprawę jakości 
życia mieszkańców powiatu wałeckiego. 
Przedsięwzięcia dały także front robót dla 
wykonawców, stając się wsparciem lokal-
nej przedsiębiorczości oraz  impulsem do 
działania dla mieszkańców. 

LOKALNE CENTRUM NAUKI „META-
LOWE INSPIRACJE”
Lokalne Centrum Nauki „Metalowe Inspi-
racje” powstaje w budynku przy ul. Bydgo-
skiej 50-52. W laboratoriach fizyczno-che-
micznym, informatycznym, odnawialnych 
źródeł energii, laboratorium Konstrukcji 
LEGO oraz laboratorium symulatorów 
wyposażonym w symulator śmigłowca 
prowadzone będą zajęcia praktyczne 
z wykorzystaniem nowoczesnych form 
edukacji z elementami robotyki, mechani-
ki i techniki. Na najmłodszych czeka także 
edukacyjny plac zabaw. Wartość całkowi-
ta projektu to 4 499 529,82 zł, z czego 
wkład Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego to 3 824 600,31 zł.
1 marca 2021 r. Powiat Wałecki powoła 
samorządową instytucję kultury pod na-
zwą Lokalne Centrum Nauki „Metalowe 
Inspiracje”, której przedmiotem działania 
będzie prowadzenie działalności kultural-
nej i edukacyjnej, w tym pokazywanie, 
że nauka i sztuka współtworzą kulturę 
i cywilizację, są przejawami kreatyw-
ności i aktywności człowieka i wspólnie 
przyczyniają się do jego harmonijnego 
rozwoju.  

NOWA PERSPEKTYWA FINANSOWA 
UE NA LATA 2021-2027
Powiat Wałecki rozpoczął już prace nad 
pozyskaniem środków w nowej perspek-
tywie finansowej na lata 2021-2027. 

Wraz z samorządami powiatu wałec-
kiego realizuje projekt „Pilotaż Centrum 
Doradczego”, mający na celu wsparcie 
mniejszych miast i powiatów w prowa-
dzeniu skutecznej i efektywnej polityki 
rozwoju. Partnerami przedsięwzięcia 
są: Ministerstwo Funduszy i Polityki Re-
gionalnej, Związek Miast Polskich oraz 
Urząd Marszałkowski Województwa 
Zachodniopomorskiego. Uczestniczą-
ce w projekcie samorządy przygotują 
wspólnie z zespołem ekspertów, po 
konsultacji z mieszkańcami i przedsię-
biorcami, projekty dokumentów, które 
przyczynią się do rozwoju społeczności 
lokalnych oraz do wyznaczenia kie-
runków rozwoju, pozwalając na lepsze 
dostosowanie polityk władz samorządo-
wych do potrzeb mieszkańców i pozy-
skanie środków na realizację projektów 
z funduszy zewnętrznych.

Droga Próchnowo - Bronikowo

Pracownia symulatorów w Lokalnym Centrum Nauki 
„Metalowe Inspiracje” w Wałczu

REKLAMA
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Ogłoszenia drobne: 1.00 zł za słowo

Ogłoszenia drobne
- - PRACA - -

• Poszukuję pracy jako sprzątaczka pomieszczeń mieszkalnych oraz
biurowych lub opieka nad dzieckiem.
Tel. 884 342 644

• Zatrudnię emeryta budowlańca.
Tel. 508 493 588 lub 501 122 557

• Praca dla fryzjerki w Kyritz (miasto partnerskie Wałcz)
Tel. 608 413 695

• Kierownik ekipy montażowej 
(Odnawialne Źródła Energii). Wymagane uprawnienia elekt. Stałe 
zlecenia. Zgłoszenia proszę wysyłać na biuro@powerbell.pl

• Praca. Monter instalacji fotowoltaicznych. 
Zgłoszenia proszę wysyłać na biuro@powerbell.pl

- - LOKALE, NIERUCHOMOŚCI - -
• Sprzedam mieszkanie bezczynszowe w Wałczu na ul.1-go Maja, pow. 
57m2, I piętro, ogrzewanie gazowe. 
Tel. 609 185 124

• Sprzedam działkę budowlaną 521m2
+ działkę ogrodniczą 2900m2. Nowe Morzyce.
Tel. 693 424 150

• Sprzedam lub wynajmę lokal użytkowy w Wałczu.
Powierznia 30m2. Dobra lokalizacja.
Tel. 500 081 681

• Wynajmę lub sprzedam:
-Sklep w Wałczu o pow. 300 m2

 (aktualnie sklep meblowy)
-2 hale magazynowe w Kołatniku (pow. 400 m2 każda)
-działkę budowlaną ok. 1500 m2

 z budynkiem gospodarczym, uzbrojoną
w Chudym( woda, energia elek., instal. gazowa).
Tel. 602 497 237

• Oferuje do wynajęcia pomieszczenie biurowe 14m2

- pomieszczenie idealnie nadające się na biuro
(posiada wszystkie media).Warunki najmu do uzgodnienia.
tel. kont.67 258 44 35

• Sprzedam działki budowlane w Kłębowcu, blisko rzeki.
Tel. 882 418 294

• Kupię lub wynajmę mieszkanie na parterze, najchętniej na Dolnym 
Mieście.
Tel. 603 849 249

• Sprzedam mieszkanie na Dolnym Mieście, trzecie piętro, 
3 pokoje, 2 balkony.
Tel. 603 849 249

• Sprzedam działkę budowlaną 1585m. z warunkami 
do zabudowy, wjazd z drogi asfaltowej w Przybkowie gmina Wałcz.
Tel. +44 786 424 74 19

• Sprzedam dom w Wałczu.
Tel. 604 927 771

• Sprzedam mieszkanie bezczynszowe 74,82m plus garaż 
blaszany w Wałczu.
Tel. 603 576 812

• MAZURY. Domek nad jeziorem Tajty, k. Giżycka. 
Posesja ogrodzona. Wypoczynek dla rodziny.
Tel. 517 116 217

• Do wynajęcia garaż na Dolnym Mieście.
Tel. 662 717 466

• Kupię mieszkanie w bloku. Może być do remontu. 
Gotówka.
Tel. 609 002 462

• Do wynajęcia mieszkanie w Wałczu dwupokojowe 
w dobrym stanie od zaraz.
Tel. 695 576 198

• Sprzedam dom blisko jeziora w Wałczu. 
Tel. 604 927 771

• Pokój do wynajęcia.
Tel. 888 108 966

• Pokój do wynajęcia.
Tel. 601 259 606

• Sprzedam mieszkanie w Wałczu na osiedlu Kościuszki,
47 m2, 3 pokoje, 4 piętro.
Tel. 500 866 933

• Sprzedam mieszkanie bezczynszowe w Wałczu na 
1go Maja o pow. 57m2, I piętro, ogrzewanie gazowe. 
Tel. 609 185 124

• Do wynajęcia garaż os. Chopina. 
Tel. 601 478 279

• Sprzedam lub wynajmę działkę budowlaną 1,5ha 
przy ul. Bydgoskiej. 
Na działce słup z przyłączem 15kv, woda, wjazd. 
Tel. 692 013 832

• Chętnie kupię mieszkanie, najlepiej do końca roku. Może być do remontu/ 
odświeżenia. Proszę zgłaszać się z każdym pomysłem, będę wdzięczny za 
wszystkie propozycje. 
tel. 511 064 139 Bartek

• Sprzedam dom do remontu na ul. Chełmińskiej. Pilne. 
Tel. 661 602 192

• Kupię garaż na Dolnym Mieście, najlepiej w okolicy bloku 10, 15. 
Tel. 501 292 850

• Wynajmę mieszkanie dwupoziomowe-120m2. 
Zainteresowanych proszę aby dzwonili pod nr tel. 570 988 804

• Kupię mieszkanie bezczynszowe w Wałczu - kawalerkę około 30m2. Stare 
Budownictwo do remontu.
Tel. 609 185 124

• Chętnie kupię mieszkanie, najlepiej do końca marca. Może być do remon-
tu/ odświeżenia. Proszę zgłaszać się z każdym pomysłem, będę wdzięczny 
za wszystkie propozycje. 
Tel. 511 064 139 Bartek

• Do wynajęcia mieszkanie 2 pokojowe.
Tel. 609 833 120

- - RÓŻNE - -
• Przewóz osób busem. Kraj, zagranica. 
Mówię biegle po j. Niemieckim.
Tel. 724 649 303

• Usługi remontowo-budowlane. Szpachlowanie, 
wykończenia wnętrz.
Tel. 883 510 741

• Usługi remontowo-budowlane. Wykończenia wnętrz.
Malowanie, kafelki, ogrzewanie podłogowe, zabudowy, karton-gips, kostka 
brukowa, szpachlowanie, elewacja. 
Zadzwoń i umów się na wycenę.
Tel. 795 177 634

• Sprzedam wózek inwalidzki elektryczny.
Tel. 661 116 521

• Sprzedam mleko, śmietanę, ser i jajka z własnej hodowli.
Tel. 693 424 150

• Sprzedam Opel Insignia Sports Tourer. 2015 r.
Poj. Silnika 1956, Diesel, moc silnika-143.
przebieg 110 tys., Automat, biały kolor.
Tel. 691 793 005

• Remonty i wykończenia wnętrz.
Tel. 504 160 153

• Ekonomiczne elektryczne ogrzewanie dla nowo budowanych lub remon-
towanych lokali. Każde pomieszczenie ze sterownikami, produkcja prądu 
z paneli fotowoltaicznych. Usługa kompleksowa wraz z pełna dokumentacją.
Tel. 533 626 165

• Mercedes 124, 1990r. Sprzedam. 
Tel. 604 927 771

• Przyjmę gruz.
tel. 693045713

• Wymiana kranów, węży itp.
Tel. 722 170 686

• Naprawa sprzętu AGD u klienta.
Tel. 731 455 707

REKLAMA

Sprzedaż lokalna (sprzedaj skutecznie samochód, mieszkanie lub 
dom). Otrzymasz od nas reklamę w lokalnej gazecie, na najwięk-
szym portalu w powiecie wałeckim, zdjęcie sprzedawanego produk-
tu, wystawienie produktu na OLX lub Allegro.
- kto szybciej sprzeda jak nie MY, mając wszystkie media lokalne 
w ręku?
Tel. 67 387 42 43, extrawalcz@gmail.com

TELEFON ZAUFANIA
KORONA AA
al. Tysiąclecia
731 205 310

Burmistrz Mirosławca 
informuje, że na tablicy ogłoszeń Urzędu Miej-
skiego, w Biuletynie Informacji Publicznej oraz 
na stronie internetowej Urzędu na okres 21 dni 
tj Od 1.02.2021 do 22.02.2021 r. został opu-
blikowany wykaz nieruchomości przeznaczo-
nych do dzierżawy.
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Obwodnicą 
pod prąd

Pod koniec grudnia otwarta została obwodnica w ciągu 
drogi ekspresowej „S 10”. Kilka dni później policjanci 
otrzymali informację o samochodzie jadącym tą drogą 
pod prąd.  Powadzą w tej sprawie czynności wyjaśnia-
jące i radzą jak należy zachować się w takiej sytuacji.

Zdarza się, że kierowcy na nowych 
drogach czują się niepewnie, jadą 
niezgodnie z kierunkiem ruchu. To 
ogromne zagrożenia w ruchu drogo-
wym dla innych uczestników ruchu 
jak i tego kierowcy, który porusza się 
niezgodnie z przepisami. 
Co zrobić kiedy pojechaliśmy pod 
prąd? 
- Jeżeli już zdarzy nam się błąd i wje-
dziemy pod prąd na drogę szybkiego 
ruchu, należy bezzwłocznie się zatrzy-
mać w bezpiecznym miejscu, najlepiej 
na pasie awaryjnym i włączyć światła 
awaryjne. Następnie z zachowaniem 
szczególnej ostrożności opuścić po-
jazd i - jeśli to możliwe - schronić się 
za barierą ochronną. Kolejną czynno-
ścią powinno być powiadomienie służ-
by drogowej lub policji, która pomoże 
wydostać się z tej pułapki - radzi rzecz-
nik prasowy Komendy Powiatowej 

Policji w Wałczu asp. Beata Budzyń. 
- Pod żadnym pozorem nie próbuj-
my samodzielnie zawracać. Za jazdę 
pod prąd grozi 500- złotowy mandat 
i 6 punktów karnych. W sytuacji, gdy 
naruszenie zasad było szczególnie nie-
bezpieczne albo doszło jednocześnie 
do popełnienia innych wykroczeń, po-
licjant może nałożyć mandat do tysią-
ca złotych. Może również zatrzymać 
dokument prawa jazdy i skierować 
wniosek do sądu o ukaranie. 
Sąd może orzec zakaz prowadzenia 
pojazdów i nałożyć grzywnę. Choć 
jazda pod prąd nie należy do najczęst-
szych przyczyn wypadków, jej skutki 
bywają poważne. Czasem bywa efek-
tem nieuwagi, często jednak powodem 
pomyłki są jazda na tzw. drugim gazie 
lub bezmyślna próba skrócenia sobie 
drogi.  

Oprac. z

REKLAMA



6 EXTRAWAŁCZ  nr 428

Wałeckie 
Centrum Kultury 

Nowa akcja MBP
- Książka na telefon 

10.04.2020 r. 
godz. 20:00
Kabaret Pod 

Wyrwigroszem 
- Nowy program: Yes

Bilety - 60 zł 
(bilety dostępnę 

na www.biletyna.pl)
 lub w kasie WCK 

13.05.2021 r. 
godz. 19:00 

Spektakl Teatralny
 „Cudowna Terapia” 

Bilety 90 zł 
(bilety dostępnę na 
www.biletyna.pl) 
lub w kasie WCK 

Centrum Informacji 
Turystycznej 

czynne:
          pon.     13:00-17:00
          wt.-pt. 10:00-14:00
                       15:00-17:00
          sob.     10:00-14:00

Szczegółowe informacje odnośnie 
wszystkich imprez, zajęć, warsztatów 

oraz kółek zainteresowań 
będzie można uzyskać 

w Centrum Informacji Turystycznej  
i Kulturalnej (hol WCK) pod 

nr tel. 512-207-877 
lub na stronie internetowej 

www.wck.info.pl

REKLAMA

Atak wilków
W Martwi (gm. Tuczno) wilki zagryzły psa i wyciągnęły go wraz z łańcuchem do lasu. W związku z powyższym 
władze Tuczna proszą mieszkańców o zachowanie szczególnej ostrożności i apelują do właścicieli psów o nad-
zór nad zwierzętami oraz unikanie spacerów po lesie.

- W przypadku kontaktu z wilkami należy spokojnie się oddalić - podkreśla p.o. burmistrza Tuczna Piotr Pierzyński. - Wilki wyczuwając człowieka same się 
oddalają. Nie wolno iść za wilkiem oraz zbliżać się do młodych wilcząt. Samice broniące młodych mogą być niezwykle groźne. Wilki znajdują się pod ochroną 
i dlatego ich odstrzał jest zabroniony. Proszę o poważne potraktowanie możliwego zagrożenia.

mk
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Poniemieckie dziedzictwo
W powiecie wałeckim i w samym Wałczu praktycznie na każdym kroku można natknąć się na pozostałości po dawnych mieszkańcach tych 
terenów. Poczynając od domów, poprzez kościoły i cmentarze, po rzeczy codziennego użytku, choć czas coraz bardziej nadweręża elewa-
cje, nagrobki oraz wyszczerbia filiżanki i talerze. Czy północna i zachodnia Polska była dla repatriantów ze wschodu - jak niektórzy mówili 
- Dzikim Zachodem, czy też nowym bardziej nowoczesnym domem?

„Eto uże nie Polsza, eto Sojuz” usły-
szała moja mama w Wilnie i 1,5 milio-
na Polaków wysiedlonych z Kresów 
Wschodnich w latach 1944 - 48. Tak 
samo jak 3,5 miliona Niemców usły-
szało „Hier ist Polen”, opuszczając 
w latach 1945 - 50 swoje domy. Osad-
nikom i repatriantom przyjeżdżają-
cych na Ziemie Odzyskane - pisała 
Katarzyna Kuszyk w książce „Ponie-
mieckie” - jak wygrana w wielkiej 
loterii przypadły kamienice, fabry-
ki, kopalnie, parki, szpitale, szkoły, 
przedszkola, uniwersytety, mleczar-
nie, browary, gazownie, wodociągi, 
a także talerze, meble, często pierzyny 
i obrusy, a nawet słoiki z kompotami 
i zakonserwowanym mięsem. Należy 
pamiętać, że spora część przyjeżdża-
jących na te ziemie przesiedleńców 
przeżyło cywilizacyjny szok. Dla 
większości mieszkańców Kresów - 
może poza tymi z dużych miast jak 
Wilno, czy Lwów - wielkie murowane 
kamienice, w których funkcjonował 
wodociąg, kanalizacja i gazociąg były 
zupełną nowością.
Pamiętam jak w 1970 roku, gdy mia-
łem 14 lat, przyjechał do nas w od-
wiedziny z Białegostoku brat mojej 
mamy. Często mówił jak musiał dłu-
go jechać na ten Dziki Zachód i bar-
dzo się dziwił, że mama i jej siostry 
zdecydowały się na zamieszkanie 
w Wałczu. Wreszcie mój nauczo-
ny ładu i porządku ojciec - w końcu 
poznaniak - nieco zirytowany takim 
monologiem, wziął szwagra pod pa-
chę i rzekł: choć Józek, pokażę ci ten 
Dziki Zachód.

Rozpoczęliśmy od kuchni - mieszkali-
śmy wtedy na ulicy Bohaterów Stalin-
gradu 7 (obecnie ul. Dworcowa).
- Widzisz, duże przestronne pomiesz-
czenie z lastriko na podłodze, a te 
niewielkie drzwi tam z lewej prowa-
dzą do spiżarni - oprowadzał szwagra 
jak wytrawny przewodnik. - W rogu 
kuchni stoi urządzenie u was rzadko 
spotykane, lub wręcz nieznane. To 
piec centralnego ogrzewania. Palę 
w jednym miejscu, a ciepło mam 
w całym mieszkaniu. Teraz przej-
dziemy do łazienki. Jest toaleta, a wy 
pewnie chodzicie do wychodka na po-
dwórku lub - w najlepszym wypadku 
- macie wspólny kibel na półpiętrze. 
- Ojciec dalej pastwił się nad szwa-
grem. Widzisz duża, dwumetrowa 
wanna, a obok kolumna grzewcza, 
gdzie mogę nagrzać wodę do kąpieli. 
Ty chyba nawet nie wiesz co to łazien-
ka - dogryzał jeszcze mocniej.
Po zwiedzeniu mieszkania wyszliśmy 
do miasta i ojciec dalej uświadamiał 
szwagra, jakie udogodnienia pozosta-
wili po sobie dawni mieszkańcy Deut-
sch Krone.
- Dworzec, a obok parowozownia, 
lecz najważniejsza w tej części mia-
sta była gazownia. - Tak, tak mój 
drogi, oprócz kanalizacji i wodociągu 
w domu, mamy również gaz i nie trze-
ba palić pod kuchnią, aby ugotować 
obiad. Więc pytam, czy to jest Dziki 
Zachód?
Oczywiście przeszliśmy obok poczty, 
Aten Wałeckich i innych szkół, poka-
zaliśmy gościowi koszary i Bukowi-
nę, a także bunkry. Na koniec chcą 

ostatecznie „dobić” szwagra, ojciec 
rzekł: tu Kajzer Wiluś (niemiecki ce-
sarz Wilhelm II) budował kamienice 
i szkoły oraz budynki użyteczności 
publicznej, a u was car Mikołaj II co 
najwyżej więzienia. Przesadzał, lecz 
wieczorem przy zakrapianej kolacji 
wujek przyznał, że można w Wałczu 
żyć.
W czasach mojego dzieciństwa 
i młodości praktycznie cały Wałcz 
był poniemiecki. Od kiedy pamiętam 
nikt nie dbał o poniemieckie mienie. 
Wszystko co nie było obiektem woj-
skowym czy przemysłowym, powoli 
się sypało i niszczało. Początkowo, 
zaraz po wojnie, wynikało to trochę 
z poczucia tymczasowości; napły-

wowa ludność myślała, że będzie 
w mieście mieszkać tylko przez chwi-
lę, no powiedzmy kilka lat i później 
powróci w rodzinne strony. Więc po 
co dbać o pozostałości po Niemcach? 
Kiedy tymczasowość stała się na 
zawsze, o poniemieckie kamienice 
i domy winno zatroszczyć się pań-
stwo, lecz władza nie bardzo się tym 
interesowała. Po transformacji brak 
pieniędzy nie pozwalał mieszkańcom 
na naprawy i remonty i tak czas nad-
werężał budowle. Obecnie po latach 
w Wałczu dużo się zmieniło, powsta-
ło wiele nowych budynków, lecz na-
dal niemal na każdej ulicy widzimy 
efekty pracy dawnych mieszkańców 
Deutsch Krone. Przecież większość 
szkół, kościołów, czy budynków uży-
teczności publicznej liczy ponad 100 
lat i jest poniemiecka. Podobnie jak 
spora cześć domów i kamienic. Jed-
nak kiedy budowle z pierwszej grupy 
najczęściej trzymają się świetnie, spo-
ra cześć tych drugich wygląda znacz-
nie gorzej. Niektóre jeszcze bronią 
się bardziej wytrzymałą na działanie 

warunków atmosferycznych czer-
woną cegłą z której powstały, inne 
natomiast toczy wilgotny liszaj. Wy-
starczy przejść się Aleją Zdobywców 
Wału Pomorskiego, Piłsudskiego czy 
innymi ulicami i zobaczyć, jak wspa-
niałe kiedyś budowle coraz bardziej 
chylą się ku ziemi.
Być może to niezły pomysł jaki padł 
podczas jednej z sesji Rady Miasta, 
aby samorząd wspólnotom miesz-
kaniowym zarządzającym dużymi 
kamienicami udzielał pożyczki na 
naprawy i remonty. Aby za te środki 
można było przywrócić budynkom 
dawną świetność. Pewnie wiązałoby 
się to ze współpracą z konserwato-
rem zabytków, a więc i z większymi 
kosztami, więc tym bardziej pomoc 
samorządu byłaby wskazana. Jednak 
należałoby uważać, aby nie powstało 
coś na wzór potiomkinowskich wsi. 
To gubernator Nowej Rosji Potiomkin 
w 1787 roku posłużył się mistyfikacją. 
Zorganizował dla cesarzowej Rosji 
Katarzyny II przejażdżkę Dnieprem. 
Na rozkaz gubernatora wzdłuż rzeki 
wybudowano kilka wiosek składają-
cych się tylko z fasad, a poza tym nic 
więcej nie było. Przebrani za wieśnia-
ków wynajęci ludzie wznosili okrzyki 
na cześć carycy, aby cesarzowa była 
przeświadczona, że jej poddanym 
wspaniale się żyje.  
Pokazujące dawną świetność budynki 
powinny być odrestaurowane, aby-
śmy my, obecni mieszkańcy Wałcza 
nie wstydzili się przed duchami daw-
nych mieszkańców Deutsch Krone, 
że nie umiemy zadbać o spuściznę po 
poprzednikach.

piotr
PS W literaturze i prasie często są 
używane terminy poniemieckie, czy 
też pożydowskie  mienie. Jestem cie-
kawy czy na terenach, które przed 
1939 rokiem znajdowały się w grani-
cach II Rzeczypospolitej funkcjonuje 
termin popolskie?
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Wkrótce remont drogi 
Próchnowo - Piecnik

Łatwiejszy dostęp do terenów inwestycyjnych, większa mobilność regionalna, a także poprawa bezpieczeństwa kierowców - to główne za-
łożenia zaplanowanej w 2021 roku modernizacji dróg zarządzanych przez powiat wałecki.

Urząd Marszałkowski przyznał sa-
morządowi unijne wsparcie na prze-
budowę infrastruktury transportowej 
w gminie Mirosławiec. To w sumie 
3 mln zł. Niebawem rozpoczną się 
procedury zmierzające do podpisania 
umowy o dofinansowanie. 
Chodzi o odcinek z Piecnika do granic 
Próchnowa. Inwestycja obejmuje ro-
boty pomiarowe, prace rozbiórkowe, 
wykonanie nasypów i wykopów, po-
szerzenie oraz wymianę nawierzchni, 
przebudowę zjazdów i chodników, 
a także oznakowanie trasy i montaż 
na niej urządzeń bezpieczeństwa. Po 
zmianach infrastruktura transportowa 
przystosowana będzie do ruchu po-
jazdów o nacisku do 11,5 tony. 
Przypomnijmy, że we wrześniu 2020 
roku oddano do użytku czterokilome-
trowy odcinek Bronikowo - Próchno-
wo tej samej drogi. 
Koszt remontu drogi wyceniono na 

ponad 5 mln zł. Dofinansowanie 
z Regionalnego Programu Operacyj-
nego Województwa Zachodniopo-
morskiego wyniesie 3 mln zł. Roboty 
mają zakończyć się w grudniu. Obec-
nie Starostwo przygotowuje się do 
ogłoszenia przetargu na modernizację 
trasy. 
- Alokacja środków na to działanie 
w obecnej perspektywie unijnej wy-
niosła prawie 54 mln zł. Do tej pory 
przyznano wsparcie w wysokości 
prawie 40 mln zł. Projekt Starostwa 
w Wałczu jest 1 z 13, które skorzy-
stało jak dotąd z unijnej pomocy na 
zmiany w infrastrukturze transpor-
towej o charakterze powiatowym 
- mówi zachodniopomorski marsza-
łek Olgierd Geblewicz.

Oprac. z, 
fot. archiwum - etapy prac 

remontowych na drodze 
Bronikowo - Próchnowo

Najnowsze publikacje 
historyczne

Regionalne Towarzystwo Historyczne Ziemi Wałeckiej nowy rok powitało nowościami historycznymi związanymi z naszym regionem.
Właśnie pojawił się 12 tom rocznika na-
ukowego „Studia i Materiały do Dziejów 
Ziemi Wałeckiej” pod redakcją doktora 
Przemysława Bartosika. Książka liczy 204 
strony i obejmuje czasy prehistoryczne aż 
po współczesność, znajdziemy w niej bardzo 
dużo nowych, dotąd nieopublikowanych in-
formacji. Wydawcą opracowania jest Robert 
Kraszczuk. Do ukazania się tej publikacji 
przyczyniło się miasto Wałcz, powiat wałec-
ki, gmina wiejska Wałcz oraz osoby prywat-
ne. 
Druga książka nosi tytuł „Z przeszłości 
Tuczna i okolic” i została wydana z okazji 
zbliżającej się 690. rocznicy nadania praw 
miejskich. Znajdziemy w niej historie m.in. 
Tuczna, Płociczna i Martwi. Opracowanie li-
czy 162 strony. To praca zbiorowa pod redak-
cją P. Bartosika, jej wydawcą jest również R. 
Kraszczuk. Wydanie książki było możliwe 
dzięki wsparciu władz miasta i gminy Tucz-
no oraz osób prywatnych i instytucji. 
12 tom „Studiów i Materiałów do Dziejów 
Ziemi Wałeckiej” można kupić bezpośrednio 
u Roberta Kraszczuka, kontaktując się przez 
e-mail: styrbjorn70@tlen.pl, tel. 509 159 526 
lub przez FB. Książkę o Tuczne można z ko-
lei dostać u Marty Szkutnik z Tuczna, e-mail: 
szkutnikmarta35@gmail.com lub przez FB. 

Oprac. z
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Protestowali mimo mrozu
Zaledwie kilkadziesiąt osób wzięło udział w proteście przeciwko opublikowaniu orzeczenia Trybunału Konstytucyjnego Julii Przyłębskiej 
w sprawie aborcji.

Przypomnijmy, orzeczenie z 22 paź-
dziernika zostało opublikowane 27 
stycznia, co oznacza, że stało się obo-
wiązującym w Polsce prawem. Z ist-
niejących do tej pory trzech przesłanek 
wykreślono przesłankę embriopatolo-
giczną, która umożliwiała usunięcie 
ciąży ze względu na ciężkie i nieod-
wracalne wady płodu. 
Manifestację zorganizował 1 lutego 
działacz Młodej Lewicy Maciej Mar-
kowski, który zaprosił do Wałcza po-
słankę Małgorzatę Prokop-Paczkow-
ską. 
- W Warszawie protestować jest łatwo, 
można wtedy schować się w tłumie. 
W mniejszych miejscowościach jest 
trudniej, znają was tutaj policjanci, 
pracodawcy, władza, a mimo to macie 
odwagę protestować, wyrażać swoje 
zdanie i swoją obecnością zaświad-
czać, że nie zgadzacie się z tym, co 
robi rząd z prawami kobiet - mówiła 
posłanka. - Pewnie często słyszycie 

w mediach, że nasze protesty są zbyt 
ostre, zbyt wulgarne, że pozwalamy 
sobie na ostre słowa. Panowie z rzą-
du, to wy zrobiliście ohydne, barba-
rzyńskie, wstrętne rzeczy kobietom. 
To, co my robimy, to są tylko słowa, 
a to co wy robicie jest zagrożeniem dla 
naszego życia. Tak restrykcyjne prawo 
aborcyjne w Europie jest tylko na Mal-
cie, cała Europa wie, że kobieta musi 
decydować, bo każdy przypadek jest 
inny. Jedna kobieta chce nosić ciążę do 
końca, urodzić chore dziecko, patrzeć 
na jego męczarnię, a inna nie chce, bo 
nie ma odwagi, nie ma siły, bo ma już 
inne dzieci, którymi musi się zająć. 
Później głos zabrała przewodnicząca 
Młodych Wałcza Katarzyna Milc-Że-
browska. 
- Trzy miesiące po poprzednich pro-
testach spotykamy się w innej rzeczy-
wistości. Wyrok jest obowiązującym 
prawem i oznacza to, że aborcja w Pol-
sce jest dzisiaj praktycznie całkowicie 

zakazana. Gdyby ten wyrok obowią-
zywał w zeszłym roku, to patrząc na 
statystyki GUS-u, legalnych aborcji 
dokonano by w Polsce 25. Jak poda-
ją różne źródła, podziemie aborcyjne 
w Polsce to około 200 tys. przypad-
ków rocznie, przy czym legalne abor-
cje to było około tysiąca. Pokazuje to 
nam, że nawet kompromis aborcyjny 
nijak się miał do rzeczywistych po-
trzeb kobiet, ich rodzin i wymogów 
życia. W tych zakazach aborcyjnych 
wcale nie chodzi o zmniejszenie licz-
by aborcji, bo gdyby o to chodziło, 
zaczęlibyśmy od edukacji, bo wszyst-
kie autorytety przekonują, że to wła-
śnie edukacja jest czynnikiem, który 
zmniejsza liczbę aborcji. Wiemy jak 
jest w Polsce z edukacją seksualną, 
która jest piętnowana. Przypomnę tu-
taj tytuł ustawy Stop pedofilii, zarzu-
cający edukacji seksualnej inicjację 
seksualną czy wręcz pedofilię, dlatego 
ja mam nadzieję, że zgodnie z obietni-

cami środowisk politycznych, wyrok 
Trybunału będzie obowiązywał tylko 
tak długo, jak PiS będzie u władzy. 
Burmistrz Maciej Żebrowski zapew-
nił, że będzie wspierał kobiety w wal-
ce o ich prawa, będzie razem z nimi 
manifestował, oczekując nadejścia 
władzy, która słucha swoich obywa-

teli. 
Uczestnicy w eskorcie policji gło-
sząc takie hasła, jak: „Myślę, czuję, 
decyduję”, „Jarek, niestety, obalą cię 
kobiety”, „Wolność, równość, prawa 
kobiet” przeszli z placu Wolności na 
plac przed WCK. 

z
REKLAMA
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KAWAŁY:

- Mamo, dziś na chemii uczyliśmy się o materiałach wybuchowych!
- Tak, to bardzo ciekawe. A na którą jutro idziecie do szkoły.
- Do jakiej szkoły?

***
Syn wraca ze szkoły i zadaje ojcu pytanie związane z zadaniem do-
mowym:
- Tato, co to takiego alternatywa?
- Hmmm... dokładnej definicji nie pamiętam, ale podam ci przykład: 
wyobraź sobie, że masz jedną kurę i jakiegoś koguta (może być od 
sąsiada) i ta kura znosi ci jajko. Możesz je zjeść na parę sposobów 
albo pozwolić, by wykluła się z niego jeszcze jedna kurka... Ona rów-
nież będzie znosić jajka, które możesz zjeść lub oczywiście pozo-
stawić do wylęgu. I tak dalej i tak dalej... Masz już synku ogromną 
fermę, 20 tysięcy kur, które znoszą jaja, a Ty je sprzedajesz do sieci 
hipermarketów, masz zabezpieczenie, więc bierzesz kredyty, unowo-
cześniasz fermę, budujesz piękny dom, kupujesz Merca, inwestujesz 
i wszystko się kręci. Kury niosą jajka, ty zarabiasz, spłacasz kredyty 
i tak dalej... Aż tu pewnego dnia, po ulewnych deszczach pobliska 
rzeczka wylewa. W gospodarstwie masz pół metra wody, wszystkie 
kury się topią, samochód nie do użytku, a tu trzeba płacić kredyty...  
I jak to mówią synku - jesteś udupiony...
- No dobra ojciec, a gdzie tu alternatywa?
- Kaczki synu, kaczki...

***
Na lekcji geografii nauczyciel pyta Michała:
- Gdzie leży Kuba?
Na to Michał:
- Kuba leży w domu, ma grypę.

***
Szkoła. Pani prosi dzieci, aby powiedziały, jakie mają zwierzęta  
w domu. Padają odpowiedzi:
- Ja mam kotka, no a ja pieska. Ja mam rybki w akwarium. Wreszcie 
przychodzi kolej na Jasia.
- A Ty Jasiu, jakie masz zwierzę?
- My mamy kurczaka w zamrażarce.

CIEKAWOSTKI:

• czy wiesz, że na TVP i Polskie Radio w 2021 roku będzie przezna-
czona kwota 1,95mld i jest to kwota wyższa na niż dofinansowanie 
polskiego górnictwa i kolejnictwa? Każdy Polak (wliczając noworod-
ków i 100 latków) dopłaci do  mediów publicznych w podatku 51,36 
złotych rocznie. 

• czy wiesz że Wirusy nie są organizmami żywymi. Nie mają budowy 
komórkowej, nie potrafią przekształcać pokarmu na energię, a bez 
żywiciela nie są w stanie przetrwać.Mimo że wirusy nie są organizma-
mi żywymi, nie można je uznać za materię nieożywioną. Mają geny, 
są w stanie się reprodukować (w organizmie nosiciela) i ewoluują na 
drodze selekcji naturalnej. Można by ich określić specyficznym ro-
dzajem pasożytów. Nie mogą bowiem istnieć samodzielnie, co nie 
znaczy, że nie przetrwają na różnych powierzchniach.

• czy wiesz, że miesiące grudzień, styczeń i luty to miesiące zimowe 
na półkuli północnej, ale na półkuli południowej (na przykład w Austra-
lii) najzimniejsze miesiące roku to czerwiec, lipiec i sierpień.
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WOŚP gra mimo pandemii
29. finał WOŚP przechodzi do historii. Mimo trudnej sytuacji w powiecie udało się zebrać około 100 tys. zł.

Zbiórki odbywały się z zachowa-
niem reżimu sanitarnego i przebiega-
ły w spokojnej atmosferze.  Jedyny 
drobny zgrzyt odbył się w wałeckiej 
Mrówce, gdzie stowarzyszenie Poje-
zierze Wałeckie na czele z Andrzejem 
Wiśniewskim serwowało na wynos 
m.in. racuchy i pierogi. Gdy człon-
kowie stowarzyszenia kończyli już 
zbiórkę, zostali skontrolowani przez 
przedstawicieli policji i sanepidu. 
Wyjaśnienia przed służbami miały 
trwać ponad godzinę. Ostatecznie 
kontrolerzy nie doszukali się powo-
dów do ukarania wolontariuszy.
W powiecie 31 stycznia na ulice 
miast wyszło o połowę mniej wo-
lontariuszy niż w latach ubiegłych. 
Mimo pandemii  w Wałczu udało się 

zebrać ponad 62 tys., Człopie 13,3, 
Mirosławcu 15,5 tys. i Tucznie 8,6 
tys. zł.
- Szlachetna idea nie upadła - mówi 
szefowa wałeckiego sztabu WOŚP 
Barbara Radkiewicz. - Dziękuję 
wspaniałym wolontariuszom, którym 
nie straszny był mróz i z uśmiechem 
na ustach łącznie zebrali do puszek 
43667,59 zł. Dziękuję Piotrowi Ro-
manowskiemu, który sam ogarnął 
licytacje online i był pomocny na 
każdym kroku. Kwota uzyskana z li-
cytacji ponad 18 tys. zł. Dziękuję Na-
szemu „Bankowi” liczącemu każdy 
grosz czyli; dyr finansowej Asi Bier-
nackiej i Dari Kruczyńskiej; księgo-
wym z Firmy Albor Renacie Spy-
rzewskiej i Agnieszce Janiszewskiej; 

Annie Typiło, Państwu Rafałko, 
Elżbiecie Adamowskiej, Andrzejowi 
Wiśniewskiemu. Dziękuję za roz-
pieszczanie kulinarne przez Kawał 
Babeczki, Pizza Si, oraz niezawodny 
Dariusz Zych Firma Gastronomik. 
Dziękuję mojemu dyrektorowi Ma-
ciejowi Łukaszewiczowi i burmi-
strzowi Maciejowi Żebrowskiemu 
za wsparcie na każdym kroku. Dzię-
kuję Romanowi Wiśniewskiemu za 
„ogrzewanie” kawą, herbatą, słod-
kościami wolontariuszy. Dziękuję 
wszystkim ludziom i firmom za prze-
kazane fanty na licytację a w szcze-
gólności Hubertowi Kosińskiemu 
z K2 Invest za przekazanie na licyta-
cję 9 dniowego pobytu w apartamen-
cie w Zakopanym. Dziękuję Radkowi 

Dubielewiczowi i wszystkim innym 
nie wymienionym z imienia i nazwi-
ska, którzy okazali pomoc, wsparcie 
i otwarcie serc a wraz z tym portfeli.
- 15-letni Bartek i jego 16-letnia sio-
stra Oliwia przy wsparciu mamy na 
rzecz WOŚP kwestują w Wałczu już 
trzeci raz. - Lekka puszka dobrze 
brzmi, to znaczy, że wałczanie są hoj-
ni i wrzucają „papierki” - cieszą się 
młodzi wolontariusze. - Spotykamy 
się z sympatycznym przyjęciem, lu-
dzie sami do nas podchodzą, jeden 
pan nawet zatrzymał samochód, żeby 
wrzucić datek.
Mirosławiec był jedynym sztabem, 

który prowadził transmisję online, 
wystąpili m.in. Potargani i zespół Po 
schodkach, strażacy przeprowadzili 
pokaz pierwszej pomocy z wykorzy-
staniem AED. Na licytacji najwyż-
szą kwotę (650 zł) uzyskała usługa 
zaproponowana przez burmistrza 
Piotra Pawlika i przewodniczącego 
Rady Miejskiej Piotra Czecha, któ-
rzy zaoferowali mycie samochodu. 
Pech chciał, że zwycięzca aukcji jest 
właścicielem ciężarówki. W Człopie 
w Domu Kultury jak świeże bułeczki 
szły gadżety WOŚP i prace lokalnych 
artystów, m.in. makramy. 

mk
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Błyszcząc na drodze
Ograniczona widoczność spowodowana warunkami atmosferycznymi, szybciej zapadający zmierzch, czy śliska nawierzchnia to czynniki mające wpływ 
na bezpieczeństwo niechronionych uczestników ruchu drogowego. Chcąc ograniczyć liczbę wypadków z udziałem pieszych, policjanci z wałeckiej dro-
gówki przeprowadzili działania „Błyszcząc na drodze”.

To kolejna akcja profilaktyczna po-
licjantów drogówki skierowana do 
niechronionych uczestników ruchu 
drogowego. W okresie jesienno-zimo-
wym wzrasta zagrożenie uczestnictwa 
w zdarzeniu drogowym osób pieszych. 
Zmienne i pogarszające się warunki at-
mosferyczne, tzn. szybciej zapadający 
zmierzch, czy śliska nawierzchnia mają 
zdecydowany wpływ na bezpieczeń-
stwo pieszych i rowerzystów. 
Działania prowadzone były głównie 
przy przejściach dla pieszych w mie-
ście. Policjanci w spotkaniu z pieszymi 
i rowerzystami podkreślali ważność od-
blasków. Zakładali też na koła dodatko-
we światełka, cyklistom wręczali kami-
zelki a pieszym samozaciskowe opaski 
odblaskowe. Najmłodsi otrzymywali 
odblaskowe kamizelki z kolorowym 
nadrukiem. 
- Warto samodzielnie zadbać o to, aby-
śmy byli widoczni przez innych uczest-
ników ruchu drogowego - apeluje 
rzecznik Komendy Powiatowej Policji 
w Wałczu asp. Beata Budzyń. - Za-
chęcamy do używania elementów od-
blaskowych, także w terenie zabudo-
wanym i przypominamy o obowiązku 
używania odblasków, w sposób widocz-
ny dla innych uczestników ruchu drogo-
wego poza terenem zabudowanym.

Oprac. z
REKLAMA
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Przedsiębiorco - będziesz chroniony jak konsument
Od 1 stycznia 2021r. obowiązują już stosowne przepisy dotyczące objęcia ochroną właściwą konsumentom osób pro-
wadzących jednoosobową działalność gospodarczą. Stosowne zmiany zostały wprowadzone do Kodeksu cywilnego.

Jak do tej pory?
Zacznijmy od tego, że konsumentem jest 
osoba fizyczna dokonująca z przedsię-
biorcą czynności prawnej (zawierającej 
umowę) niezwiązanej bezpośrednio z jej 
działalnością gospodarczą lub zawodo-
wą. Konsument ma wiele ułatwień przy 

zawieraniu umów, np. dotyczą one tzw. 
klauzul niedozwolonych. Obecnie zna-
ne są one przede wszystkim z głośnych 
sprawa dotyczących kredytów franko-
wych. 
Interesujące nas przepisy to art. 385 
z indeksem 1-3 Kodeksu cywilnego. 

I tak -postanowienia umowy zawiera-
nej z konsumentem nieuzgodnione in-
dywidualnie nie wiążą go, jeżeli kształ-
tują jego prawa i obowiązki w sposób 
sprzeczny z dobrymi obyczajami, rażąco 
naruszając jego interesy (niedozwolo-
ne postanowienia umowne). Są pewne 
wyłączenie od tej ogólnej zasady, bo nie 
dotyczą one postanowień określających 
główne świadczenia stron, w tym ceny 
lub wynagrodzenie, jeżeli zostały sfor-
mułowane w sposób jednoznaczny.
Jeżeli takie postanowienie umowy nie 
wiąże konsumenta, to strony są związa-
ne umową w pozostałym zakresie.
Ustawodawca przewidziała przykładowy 
katalog klauzul niedozwolonych, do któ-
rych zaliczył w szczególności klauzule: 
-  wyłączające lub ograniczające odpo-
wiedzialność względem konsumenta za 
szkody na osobie,
- przewidujące postanowienia, z którymi 
konsument nie miał możliwości zapo-
znać się przed zawarciem umowy,
- zezwalające kontrahentowi konsumen-
ta na przeniesienie praw i przekazanie 
obowiązków wynikających z umowy bez 
zgody konsumenta,
- uzależniające zawarcie umowy od przy-
rzeczenia przez konsumenta zawierania 
w przyszłości dalszych umów podobne-

go rodzaju,
- przyznające kontrahentowi konsumen-
ta uprawnienia do dokonywania wiążą-
cej interpretacji umowy,
- uprawniające kontrahenta konsumen-
ta do jednostronnej zmiany umowy bez 
ważnej przyczyny wskazanej w tej umo-
wie.

Co teraz?
Od 1 stycznia 2021r. określono, że po-
wyższe przepisy dotyczące konsumenta 
stosuje się do osoby fizycznej zawierają-
cej umowę bezpośrednio związaną z jej 
działalnością gospodarczą, gdy z treści 
tej umowy wynika, że nie posiada ona 
dla niej charakteru zawodowego, wyni-
kającego w szczególności z przedmiotu 
wykonywanej przez nią działalności go-
spodarczej, udostępnionego na podsta-
wie przepisów o Centralnej Ewidencji 
i Informacji o Działalności Gospodarczej. 
W skrócie- osoby prowadzące jednooso-
bową działalność gospodarczą, które za-
wierają umowy w ramach tej dzielności, 
ale nie związane stricte z ich zakresem 
zawodowym , mogą liczyć na ochroną 
właściwą konsumentom. 

radca prawny Piotr Machyński
machynski.kancelaria@gmail.com

REKLAMA

Ze względu na panującą sytuację epidemiologiczną, tegoroczne obcho-
dy 76. rocznicy przełamania Wału Pomorskiego w dniu 12 lutego 2021 r. 
(piątek), będą ograniczały się do złożenia wiązanek pod pamiątkowym obe-
liskiem na Cmentarzu Wojennym przez mieszkańców, instytucje, zakłady pra-
cy, szkoły i przedszkola w godzinach od 13:00  do 15:00.
 
Dzięki uprzejmości Komendanta 1 Regionalnej Bazy Logistycznej w Wałczu 
w tych godzinach zostanie wystawiona warta honorowa.
 
 
Proszę także o oflagowanie w tym dniu budynków.
 
 
Autobus do przewozu mieszkańców, delegacji szkolnych, zainteresowanych 
obchodami 76. rocznicy Przełamania Wału Pomorskiego:
 
godz. 13:00 – przystanek ZKM przy Al. Tysiąclecia 
(naprzeciw Szkoły Podstawowej nr 4 w Wałczu);
godz. 13:05 – przystanek na parkingu przy Wałeckim Centrum Kultury – WCK;
godz. 13:10 – przystanek, Pl. Wolności;
godz. 14:00 – po złożeniu kwiatów, przejazd z Cmentarza Wojennego do 
centrum miasta.
Zjazd do bazy – koniec kursu.
 
 

Pamiętajmy o bezpieczeństwie: założeniu masek oraz zachowaniu 
odpowiedniej odległości.
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To nie był kompromis
1 lutego w siedzibie Polskiego Związku Motorowego posłanka Lewicy zorganizowała konferencję prasową, poświęconą zakazowi aborcji, 
odniosła się także do programu szczepień.

W konferencji uczestniczyli m.in. 
burmistrz Wałcza Maciej Żebrowski, 
asystent europosła Bogusława Libe-
radzkiego Jerzy Roch Hamulski oraz 
młodzi działacze Lewicy z szefem 
młodzieżówki Maciejem Markow-
skim na czele. 
- Jestem zaszczycona, że mogę być 
w Wałczu - mówiła M. Prokop-Pacz-
kowska. - Sprowadził mnie tutaj 
sprzeciw kobiet, sprzeciw wszyst-
kich, którzy buntują się przeciwko 
temu, co nam funduje Pseudotrybu-
nał. Wychodząc na ulicę myśleliśmy, 
że może koalicja rządząca się po-
wstrzyma, zastanowi, że ten wyrok 
nie zostanie opublikowany, niestety 
stało się inaczej. 
Posłanka stwierdziła, że to zasłona 
dymna, temat zastępczy, bo rząd nie 
radzi sobie z pandemią, programem 
szczepień i przedsiębiorcami, którzy 
chcąc ratować swoje biznesy, uru-
chamiają działalność. 
- Jarosław Kaczyński na prawym 
skrzydle ściga się ze Zbigniewem 
Ziobrą w okrucieństwie i barba-
rzyńskim traktowaniu kobiet - doda-
ła. - Lewica mówi, że mamy jedno 
z najbardziej restrykcyjnych ustaw 

aborcyjnych w Europie. Oczywiście 
odnoszę się do tego, co było. Te-
raz został złamany tzw. kompromis 
aborcyjny, który dla ludzi Lewicy 
nigdy kompromisem nie był. To był 
układ zawarty między episkopatem 
a rządzącymi. Kobiety zostały pomi-
nięte, kobiet nikt nie pytał o zdanie. 
Badania wykazują, że 60 procent 
naszych obywateli jest za liberali-
zacją prawa aborcyjnego. Dlatego 
my nie chcemy referendum, chcemy 
normalnego ustanowienia prawa. 
Władza w Argentynie, kraju katolic-
kim, zrozumiała, że aborcja to rzecz, 
która istnieje, która może się dziać 
w podziemiu. Ona była i będzie, i to 
kobieta decyduje czy ciążę donosić, 
czy ją przerwać. Państwo jest od 
tego, żeby kobiecie w każdej sytu-
acji pomóc. 
- Konstytucja mówi o ochronie ży-
cia, ale nie od poczęcia, jak utrzy-
muje PiS - zauważył J.R. Hamulski. 
M. Prokop-Paczkowska poinfor-
mowała, że Lewica złożyła projekt 
ustawy, która ma spowodować, że 
dokonujący aborcji lekarz nie będzie 
karany. 

z
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Nowa sekcja
W klubie Sportowym Korona powstała nowa sekcja. Obecnie młodzi wałczanie oprócz nauki boksu olimpijskiego będą mogli doskonalić 
umiejętności w brazylijskim jiu-jitsu.

Brazylijski sport to wywodząca się 
z zapasów i judo dyscyplina kładąca 
szczególny nacisk na walkę w parte-
rze.
- W ramach poprzedniej dotacji 

z Urzędu Gminy udało się zakupić 
maty, które poprawiają komfort i bez-
pieczeństwo trenujących pięściarzy, 
a dodatkowo umożliwiają doskona-
lenie walki w parterze - relacjonował 

trener KS Korona Łukasz Butryński. 
- Kilku naszych byłych zawodników 
czynnie uprawia jiu-jitsu, stąd po-
mysł na powołanie nowej sekcji.
Zawodnicy nie próżnują i już wzięli 

udział w obozie treningowym Mocne 
Chłopy BJJ Camp, jaki odbył się na 
wałeckiej Bukowinie. Wraz z czoło-
wymi polskimi zawodnikami przygo-
towywali się do tegorocznego sezonu.

Szkoleniowcy zapraszają na trenin-
gi, a zajęcia odbywają się we wtorki 
i czwartki o godz. 18.00 w sali przy 
ulicy Bydgoskiej 52.
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